
Юрій КОСТЕНКО: ’’Сьогодні фактично кожна 
галузь виробництва є шкідливою...”

зміни води у ставу-охолоджу- 
вачі Запорізької АЕС.

«Захисники природи» 
сконцентрували там зусил
ля багатьох подібних гро
мадських організацій якраз 
на цій проблемі. А з іншого 
боку, на Нікопольському за
воді феросплавів без очис
тки скидається велика кіль
кість води, що містить на-

- Щодо стану Чорно
бильської АЕС, то сьогодні 
вона відповідає тим норма
тивним вимогам, які є нині 
в Україні. Я хочу це підкрес
лити, тому що за оцінками 
міжнародних експертів ре
актори РБМК не відповіда
ють існуючим вимогам про 
безпеку і якраз через це на 
нас тиснуть держави «вели
кої сімки», щоб ми закрили 
електростанцію.

Відомо, щ о, починаючи 
з 1992 року, в нашій держа
ві природний приріст насе
лення став менший за при
родну смертність, тобто йде 
процес вимирання українсь
кого етносу. І говорити про 
те, що це не спричинив Чор
нобильський фактор, - це 
правильно, але говорити 
про те, що Чорнобильська 
катастрофа не вплинула на 
цей процес, - абсолютно не
правильно.

Звичайно, ядерна енер
гетика призводить до згуб
них екологічних наслідків. 
Але, з іншого боку, треба 
бути щирим і відвертим, 
сьогодні немає фактично 
жодної галузі виробництва, 
яка не є  екологічно шкідли
вою. Тому що озонові дірки 
здебільшого обумовлені не 
наявністю АЕС, а тим, що 
функціонують теплові елек
тростанції, що є величезний 
автомобільний комплекс, які 
викидають значну кількість 
озоноруйнуючих речовин у 
навколишнє середовище 
тощо, і якщо ми акцентуємо 
увагу на якійсь проблемі, то 
необхідно ширше поглянути 
на різні її аспекти. Ось, при
клад, стосовно ядерної 
енергетики. Після землетур- 
су у Вірменії зупинили Єре
ванську атомну електростан
цію, потім почалися проце
си утворення незалежних 
держав, війна між Вірме
нією та Азербайджаном і 
енергетична блокада. Внас
лідок цього в районі Єре
вана було знищено за де
кілька років майже всі ліси 
( не було чим палити), за
бруднені стоки скидалися з 
підприємств у річки, які фак
тично перетворились у стіч
ні канави. Через енергокри- 
зу гинули на операційних 
столах люди... Ось чому мі

ністр екології Вірменії на од
ному із засідань МАГАТЕ 
звернулася до присутніх про 
допомогу по якнайшвидшому 
введенню у дію атомної стан
ції із сльозами на очах.

І ще такий приклад. «Зе
лені» із Запорізької і Дніпро
петровської областей, зокре
ма, м.Нікополя, постійно по- 
рушують питання стосовно

багато більше шкідливих 
елементів, у тому числі й 
радіоактивних, що техноло
гічна продувка ставу-охо- 
лоджувача у порівнянні із 
цим скидом виглядає, як 
очищення Дніпра, а не як 
його забруднення. Тобто не 
можна у такий спосіб звер
тати увагу лише на одну про
блему, не вирішуючи інших.

ПРОБЛЕМИ ЧОРНОБИЛЯ
Міністр охорони навколишнього природного середовища та ядерної безпе

ки України Юрій КОСТЕНКО зустрівся з групою зарубіжних кореспондентів, які 
спеціалізуються на проблемах ядерної безпеки, і відповів на запитання щодо 
проблем, пов“язаних з ліквідацією наслідків аварії на ЧАЕС.

М ін істр  пов ідом ив 
журналістам, що стан те
риторій, які були зараже
ні радіоактивними вики
дами із зруйнованого чет
вертого реактора ЧАЕС, 
поступово покращується, 
однак це відбувається за 
рахунок перенесення раді
онуклідів на сусідні неза- 
ражені території.

Багато питань було за
дано журналістами стосов
но безпеки об“єкта «Укрит
тя» над зруйнованим чет
вертим реактором, який 
часто називають «сарко

фаг». Щодо цієї проблеми 
Юрій Костенко виділив на
ступне.

Теперішній стан об“єкта 
«Укриття» не гарантує його 
задовільного стану протягом 
30-50 років, як передбачало
ся при його будівництві. Цей 
терм ін оцінюється зараз 
лише у 10-15 років.

Всередині реактора знахо
диться близько 200 тонн ядер
ного палива і 3 тисячі кубомет
рів води. Ніхто із серйозних 
спеціалістів не дасть точного 
прогнозу процесів, які можуть 
розвиватися в реакторі.

Нема певної гарантії 
того, що радіоактивна вода 
із «саркофага» не зможе 
проникнути в підземні грун
тові води, що спричинить 
дуже небажані наслідки, 
особливо для тих громадян 
України, яким питна вода 
постачається з Дніпра (дві 
третини всього населення 
України).

Певним вирішенням цієї 
проблеми буде усунення із 
зруйнованого реактора та 
надійна утилізація ядерного 
палива і радіоактивної води. 
Він ствердив, що лише успіш-

не виконання цього складно
го технічного завдання змо
же реабілітувати в очах сві
тової громадськості ядерно- 
енергетичну галузь, доведе, 
що атомна індустрія спро
можна вирішити ті пробле
ми, які вона сама ж породи
ла або може породити.


